

# 17/24

12. Juli 2024

## **Amtliches Mitteilungsblatt**

Seite

**Zugangs- und Zulassungsordnung  
für den englischsprachigen Bachelorstudiengang  
Cyber Security and Business**  
im Fachbereich Informatik, Kommunikation  
und Wirtschaft  
vom 11. Oktober 2023..... 543

**Eligibility and Admission Regulations  
for the English-language Bachelor's degree programme  
Cyber Security and Business**  
at the School of Computing, Communication  
and Business  
from the 11th of October 2023..... 546

**htw.**

**Hochschule für Technik  
und Wirtschaft Berlin**

University of Applied Sciences

**Herausgeberin**

Die Hochschulleitung der HTW Berlin

Treskowallee 8

10318 Berlin

**Redaktion**

Justizariat

Tel. +49 30 5019-2813

Fax +49 30 5019-2815

**HOCHSCHULE FÜR TECHNIK UND WIRTSCHAFT BERLIN****Zugangs- und Zulassungsordnung  
für den englischsprachigen Bachelorstudiengang****Cyber Security and Business (CSB)  
Bachelor of Science (B.Sc.)****im Fachbereich Informatik, Kommunikation und Wirtschaft****vom 11. Oktober 2023**

Aufgrund von § 11 des Gesetzes über die Zulassung zu den Hochschulen des Landes Berlin in zulassungsbeschränkten Studiengängen (Berliner Hochschulzulassungsgesetz – BerLHZG) in der Fassung vom 9. Oktober 2019 (GVBl. S. 695), zuletzt geändert durch Gesetz vom 5. Juli 2022 (GVBl. S. 450), und von § 17 Abs. 1 Nr. 1 Neufassung der Satzung der Hochschule für Technik und Wirtschaft Berlin zu Abweichungen von Bestimmungen des Berliner Hochschulgesetzes (AMBL. HTW Berlin Nr. 29/09) in Verbindung mit § 10 Abs. 5 Satz 1 des Gesetzes über die Hochschulen im Land Berlin (Berliner Hochschulgesetz - BerLHG) in der Fassung vom 26. Juli 2011 (GVBl. S. 378), zuletzt geändert am 11. Juli 2023 (GVBl. S. 260), hat der Fachbereichsrat des Fachbereiches Informatik, Kommunikation und Wirtschaft der HTW Berlin am 11. Oktober 2023 die folgende Ordnung beschlossen<sup>1,2</sup>:

**Gliederung der Ordnung**

§ 1	Geltungsbereich.....	544
§ 2	Geltung der Auswahlordnung für Bachelorstudiengänge.....	544
§ 3	Zugangsvoraussetzungen.....	544
§ 4	Frist und Form der Bewerbung .....	545
§ 5	Auswahlverfahren .....	545
§ 6	Bewertung einer studienrelevanten oder anderen Berufsausbildung .....	545
§ 7	Inkrafttreten/Veröffentlichung .....	545

<sup>1</sup> Bestätigt durch die Hochschulleitung der Hochschule für Technik und Wirtschaft Berlin am 20. Dezember 2023.

<sup>2</sup> Bestätigt durch die Senatsverwaltung für Wissenschaft, Gesundheit und Pflege am 9. Juli 2024.

## § 1 Geltungsbereich

(1) Die Vorschriften dieser Ordnung legen die Kriterien und das Verfahren für die Vergabe von Studienplätzen an Studienbewerber\*innen im englischsprachigen Bachelorstudiengang Cyber Security and Business (CSB) fest, die ab dem Wintersemester 2024/25 an der HTW Berlin im 1. Fachsemester immatrikuliert werden.

(2) Die Zugangs- und Zulassungsordnung für den englischsprachigen Bachelorstudiengang Cyber Security and Business wird ergänzt durch die Studien- und Prüfungsordnung für den englischsprachigen Bachelorstudiengang Cyber Security and Business in der jeweils gültigen Fassung.

## § 2 Geltung der Auswahlordnung für Bachelorstudiengänge

Die Grundsätze der Auswahlordnung für Bachelorstudiengänge der HTW Berlin (Auswahlordnung für Bachelorstudiengänge – AO-Ba) in ihrer jeweils gültigen Fassung sind Bestandteil dieser Ordnung.

## § 3 Zugangsvoraussetzungen

(1) Zugangsvoraussetzungen für den Bachelorstudiengang Cyber Security and Business sind:

a) die Hochschulzugangsberechtigung **und**

b) Englischkenntnisse der Niveaustufe C1 des Gemeinsamen Europäischen Referenzrahmen für Sprachen (GER).

Die englischsprachigen Mindestkenntnisse beziehen sich auf das von dem oder der Studienbewerber\*in nachweisbare Mindestergebnis eines Sprachtests durch Vorlage des Ergebnisses eines

- TOEFL-Tests mit mindestens 95 Punkten für den internetbasierten Test, oder
- IELTS-Tests (Academic) mit der Niveaustufe von mindestens 7,0, oder
- PTE Academic Tests mit mindestens 76 Punkten, oder
- vergleichbaren Tests, die Englischkenntnisse der Niveaustufe C1 des Gemeinsamen Europäischen Referenzrahmen für Sprachen (GER) belegt.

Bei Bewerber\*innen, die ihre Hochschulzugangsberechtigung in englischsprachigen OECD-Ländern erworben haben, ist ein Nachweis der Sprachkenntnisse nicht erforderlich. Über weitere anerkennungswürdige Sprachtests und nachweisbare Mindestergebnisse entscheidet der Prüfungsausschuss des Studienganges Cyber Security and Business.

(2) Die Vorschriften zu den sonstigen Zulassungsvoraussetzungen der HTW Berlin werden hierdurch nicht berührt.

#### **§ 4 Frist und Form der Bewerbung**

Frist und Form der Bewerbung regelt die Auswahlordnung für Bachelorstudiengänge der Hochschule für Technik und Wirtschaft Berlin (Auswahlordnung für Bachelorstudiengänge – AO – Ba) in ihrer jeweils gültigen Fassung.

#### **§ 5 Auswahlverfahren**

(1) Sofern eine Zulassungsbeschränkung für den Studiengang festgelegt ist erfolgt die Vergabe der Studienplätze nach folgenden Auswahlkriterien:

- a) die Durchschnittsnote der Hochschulzugangsberechtigung als Faktor  $X_1$ ,
- b) Ergebnis einer studienrelevanten oder anderen Berufsausbildung oder das Absolvieren eines schulischen Vorkurses zu „Studium und Beruf“ als Faktor  $X_2$ .

Die Auswahl der Bewerber\*innen erfolgt aufgrund einer Rangfolge, die sich aus der Formel

$$X = 0,50 (X_1) + 0,50 (X_2)$$

ergibt. Bei gleichem Rang im Auswahlverfahren haben Bewerber\*innen gemäß § 12 BerlHZG Vorrang, die die in § 7 BerlHZG genannten Voraussetzungen erfüllen. Besteht danach noch Ranggleichheit, entscheidet das Los.

(2) Der Anteil der Vergabe von Studienplätzen für das Auswahlverfahren gem. Abs. 1 beträgt 60 v.H. Die übrigen Studienplätze werden zu gleichen Teilen nach Qualifikation und Wartezeit vergeben.

(3) Alle Bewerber\*innen werden jeweils in den Quoten zur Vergabe von Studienplätzen nach Qualifikation und Wartezeit und hochschuleigenem Auswahlverfahren berücksichtigt.

#### **§ 6 Bewertung einer studienrelevanten oder anderen Berufsausbildung**

Die Bewertung einer studienrelevanten oder anderen Berufsausbildung erfolgt gemäß § 6 der Auswahlordnung für Bachelorstudiengänge AO – Ba.

#### **§ 7 Inkrafttreten/Veröffentlichung**

Diese Ordnung tritt am Tage nach ihrer Veröffentlichung im Amtlichen Mitteilungsblatt der HTW Berlin in Kraft.

# HOCHSCHULE FÜR TECHNIK UND WIRTSCHAFT BERLIN

## Eligibility and Admission Regulations for the English-language Bachelor's degree programme

### Cyber Security and Business (CSB) Bachelor of Science (B.Sc.)

#### at the School of Computing, Communication and Business

#### from the 11th of October 2023

On the basis of § 11 of the regulations governing admission to programmes with limited study places in Berlin universities and universities of applied sciences (the Berlin Higher Education Admissions Act – *das Berliner Hochschulzulassungsgesetz* – abbreviated henceforth as 'BerLHZG') in the edition dated the 9th of October 2019 (Law and Official Gazette p. 695), last legally amended on the 5th of July 2022 (Law and Official Gazette p. 450) and of § 17, section 1, no. 1 of the new edition of the Articles of the Hochschule für Technik und Wirtschaft Berlin regarding deviations from the regulations set out in the Berlin Higher Education Act (*das Berliner Hochschulgesetz*, henceforth abbreviated to 'BerLHG') (HTW Berlin Official Information Circular No. 29/09) in connection with § 10, section 5, sentence 1 of the BerLHG in the edition from the 26th of July 2011 (Law and Official Gazette p. 378), last amended on the 11th of July 2023 (Law and Official Gazette p. 260), the Faculty Council of the School of Computing, Communication and Business passed the following Regulations on the 11th of October 2023<sup>1,2</sup>:

#### Regulation Contents

§ 1	Application and Scope.....	547
§ 2	Validity of the Regulations on Selection Procedures for Bachelor's Degree Programmes.....	547
§ 3	Entry Requirements.....	547
§ 4	Application Deadline and Procedures.....	548
§ 5	Selection Procedure.....	548
§ 6	Assessment of Study-Related or Other Vocational Training .....	548
§ 7	Entry into Force/Publication .....	548

<sup>1</sup> Confirmed by the University Board of the Hochschule für Technik und Wirtschaft Berlin on the 20th of December 2023. (Only the original German version is binding).

<sup>2</sup> Confirmed by the Senate Department for Science, Health and Care on the 9th of July 2024.

## § 1 Application and Scope

(1) These regulations establish the criteria and procedures for the offering of study places on the English-language Bachelor's degree programme Cyber Security and Business (CSB) to applicants who will be enrolled in their first semester at HTW Berlin from the winter semester of 2024/25 onwards.

(2) The Eligibility and Admission Regulations for the English-language Bachelor's degree programme Cyber Security and Business (CSB) are supplemented by the Study and Examination Regulations for the English-language Bachelor's degree programme Cyber Security and Business (CSB) in their valid edition.

## § 2 Validity of the Regulations on Selection Procedures for Bachelor's Degree Programmes

The principles of the Regulations on Selection Procedures for Bachelor's degree programmes at HTW Berlin (*Auswahlordnung für Bachelorstudiengänge - AO-Ba*), as amended, form an integral part of these regulations.

## § 3 Entry Requirements

(1) Admission requirements for the Bachelor's degree programme Cyber Security and Business are as follows:

- a) the higher education entrance qualification **and**
- b) English language skills at level C1 of the Common European Framework of Reference for Languages (CEFR).

The minimum English language proficiency level refers to the minimum result of a language test that can be proven by the applicant by submitting the result of a

- TOEFL test with at least 95 points for the internet-based test, or
- an IELTS test (academic) with a level of at least 7.0, or
- a PTE academic test with at least 76 points,
- a comparable test, which attests to English language skills at level C1 of the Common European Framework of Reference for Languages (CEFR).

For applicants who acquired their higher education entrance qualification in English-speaking OECD countries, proof of language proficiency is not required. The Examination Board of the degree programme Cyber Security and Business decides on other language tests worthy of recognition and verifiable minimum results.

(2) This does not affect the regulations governing HTW Berlin's other admission requirements.

#### **§ 4 Application Deadline and Procedures**

The application deadline and procedures are regulated on the basis of the current version of the regulations on selection procedures for Bachelor's Degree Programmes at the Berlin University of Applied Sciences (*Auswahlordnung für Bachelorstudiengänge – AO-Ba*).

#### **§ 5 Selection Procedure**

(1) In the event that an admission restriction is specified for the degree programme, places are allocated according to the following selection criteria:

- a) the average grade of the higher education entrance qualification as factor  $X_1$ ,
- b) the result of a study-relevant or other vocational training programme or completion of a school-based preparatory course for "Study and Career" as factor  $X_2$ .

Selection of applicants is performed on the basis of a ranking which is derived from the formula

$$X = 0.50 (X_1) + 0.50 (X_2)$$

In the event of attaining equal ranking in the selection procedure, applicants who fulfil the requirements specified in § 7 of the BerlHZG have priority in accordance with § 12 of the same. If there is still a tie, the decision is made by drawing lots.

(2) The proportion of study places allocated for the selection procedure in accordance with section 1 is 60 per cent. The remaining study places are allocated in equal parts according to qualification and waiting time.

(3) All applicants will be considered in the quotas for the allocation of study places according to qualification and waiting time and the University's own selection procedure.

#### **§ 6 Assessment of Study-Related or Other Vocational Training**

The assessment of study-relevant or other professional training is carried out in accordance with § 6 of the Regulations on Selection Procedures for Bachelor's Degree Programmes (*AO-Ba*).

#### **§ 7 Entry into Force/Publication**

This regulation comes into force on the day after its publication in the Official Information Circular of HTW Berlin.